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Progeno testiranje čebeljih matic
Kmetijski inštitut Slovenije, Druga priznana organiza-

cija v čebelarstvu, vabi večja gospodarsko usmerjena in 
prevozna čebelarstva, da v čebelarski sezoni 2017/18 sode-
lujejo pri testiranju čebeljih matic v pogojih reje (progeno 
testiranje). Za čebelarje, ki se bodo vključili v testiranje 
matic, bomo izvedli usposabljanje in pripravili program 
oz. navodila za testiranje. Matice bo možno prejeti v pe-
tek, 9. junija, ali v petek, 23. junija 2017. Vse zainteresirane 
čebelarje vabimo, da se prijavijo. Vloge sprejemamo do 
12. maja 2017 na telefonsko številko 01/280 52 41 oz. na 
naslov: Kmetijski inštitut Slovenije, Druga priznana or-
ganizacija v čebelarstvu (DPO), Hacquetova ulica 17, 1000 
Ljubljana. Prijavite se lahko tudi preko elektronske pošte: 
vzreja.matic@kis.si. Čebelarstva, ki bodo primerna za te-
stiranje, bomo o izboru obvestili. Vabljeni k sodelovanju!

Kmetijski inštitut Slovenije

IZ ZNANOSTI IN PRAKSE

»Mi smo sicer jako ponosni na to, da imamo v svoji deželi izborno 
čebelno pasmo, za katero nas zavidajo drugorodni čebelarji, a zasluge 
pri tem nimamo nobene. Narava sama daje naši čebeli nadkriljujoče 
sposobnosti, a slovenski čebelar ni delal po načinu gori imenovanih 
živinorejcev, ne − njegovo delovanje je bilo celo tako, da je to plemeni-
to pasmo oslabil, degeneriral. Ni čuda, da hodi danes po čebelarskem 
časopisju drugih narodov glas: 'Proč s tujimi pasmami, katere nam 
ne dajo zanesljivosti, da so stanovitne!' Tako pojema od leta do leta 
priljubljenost naše čebele, a ž njo pojema tudi kupčija. Vsega tega pa 
si največ kriv ti slovenski čebelar! Ostra je sodba, a zaslužena in na 
mestu. Velika napaka se je storila, in se ponavlja še danes, s tem, da 
se je kupovala in se kupuje italijanska čebela. Malokje se še dobi naša 
pristna kranjska čebela; skoro povsod najdemo italijanske bastarde z 
rumenimi progami pod pasom. Lepe so sicer te pisanke, a prinesle so 
svojo južno kri v našo pasmo, katera ne daje naši nikakor večje vredno-
sti. Čistiti bo treba in izbirati, da izbrišemo ta rumeni madež z naše 
čebele. Prvi pogoj pa bodi: 'Niti ene italijanke več med naše sivke!'«

Taka je bila Žnideršičeva sodba pred 106 leti! In kaj se 
je v zadnjem stoletju dogajalo z našo čebelo – in čebelarji? 

Rumeni pasovi, ki danes 
strašijo po marsikaterem 
čebelnjaku, govorijo, da 
se ni kaj dosti spreme-
nilo, da se mešanja po-
nekod še dogajajo. Prav 
neverjetna je lahkomisel-
nost nekaterih čebelarjev, 
ki si ne dajo dopovedati, da z vnašanjem tujih čebel samo 
uničujejo naš glavni kapital, ki ga imamo – kranjsko sivko. 
Mogoče bi težko izpodbijali očitek, da čebelarje premalo 
seznanjamo s tovrstnimi vprašanji, da jih premalo ozave-
ščamo. Vendar pa za te prekrške ne moremo sumiti svojih 
čebelarjev kar vse vprek. Prepričan sem, da to počnejo zla-
sti tisti, ki bi jim lahko očitali vse kaj drugega kot pa neraz-
gledanost na čebelarskem področju.

Janez Gregori
janez.gregori@gmail.com

Po dogodku Kranjska čebela včeraj, danes, jutri

ČZS je v sodelovanju s KIS-om v četrtek, 23. 2. 2017, na ČZS 
organizirala letno srečanje vzrejevalcev in posvet z naslovom 
Kranjska čebela včeraj, danes, jutri.

Dogodka so se udeležili številni vzrejevalci, čebelarji in dru-
gi zainteresirani ter delegacija iz Hrvaške na čelu s podpredse-
dnikom in tajnico hrvaške čebelarske zveze in delegacija čebe-
larjev iz avstrijske Koroške. Namen dogodka sta bila pregled 
dosedanjega dela na področju selekcije in odbire kranjske če-
bele ter pregled različnih možnosti nadgradnje naše selekcije 
v smeri hitrejšega selekcijskega napredka v prihodnje.

V okviru dogodka so bile predstavljene različne teme, ki so 
povezane s selekcijo kranjske čebele. Na dogodku sta bila glav-
na govorca g. Krste Bukvič iz Hrvaške, ki je predstavil selekcij-
sko delo na Hrvaškem, in dr. Aleksander Uzunov s čebelarske-
ga inštituta v Kirchhainu v Nemčiji, ki je predstavil trenutno 
največji delujoč evropski čebelarski projekt Smartbees ter orga-
niziranost in delovanje selekcije na podlagi platforme Beebre-
ed. Predvsem slednji govorec je na podlagi poznavanja našega 
rejskega dela in izkušenj ter znanja s področja nemške selekcije 
predlagal nekatere spremembe našega selekcijskega dela v pri-
hodnje, ki so se v Nemčiji in nekaterih drugih državah izkazale 
za uspešne. Poudaril je pogoj kontroliranega in načrtovane-
ga opraševanja matic in možnost vključitve naših podatkov v 
aplikacijo Beebreed, ki zagotavlja stalen prenos izračunanih 
rezultatov plemenskih vrednosti posameznih matic med vzre-
jevalci in čebelarji po vsem svetu. Ta možnost čebelarjem nudi 
nabavo matic glede na njihovo vzrejno vrednost, vzrejevalcem 
pa učinkovito načrtovanje parjenja matic z najprimernejšimi 
trotarji. Predstavil je še pomen natančnega ocenjevanja čebe-

ljih družin, ki je ključno pri odbiri čebeljih družin, in možnost 
umetnega opraševanja matic, glede na to, da v Sloveniji težko 
najdemo primerna mesta za plemenilne postaje.

Na podlagi dogodka smo se dogovorili, da bomo v priho-
dnje čim bolj izkoristili ponujeno pomoč, ki nam jo omogoča 
sodelovanje v projektu Smartbees, da svojo selekcijo v priho-
dnje nadgradimo in na tej podlagi v tujini in doma povečamo 
zanimanje s strani čebelarjev za nakup matic iz Slovenije.

Dr. Peter Kozmus, SVRP

Kranjska sivka je naš 
glavni kapital. Odgo-
vorni smo jo ohran-
jati, ker je dokazano 
najboljša.


